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ACTA DE LA SESSIÓ EXTRAORDINÀRIA DEL PLE DEL CONSELL COMARCAL 
DE L’ALT PENEDÈS DEL DIA 27 D’AGOST DE 2019 
 
A Vilafranca del Penedès, a les 19.51 hores del dia 27 d’agost de dos mil dinou, es 
reuneix a la sala de sessions de la seva seu el Ple del Consell Comarcal de l’Alt 
Penedès, amb la finalitat de celebrar sessió extraordinària amb els assistents 
ressenyats tot seguit: 
 
ASSISTENTS:   
Lluch i Llopart, Xavier JUNTS  
Tort Pugibet, Albert, vicepresident primer PSC-CP  
Montfort Guasch, J. Manel, vicepresident segon JUNTS  
Morgades Àguila, Carles, vicepresident tercer JUNTS  
Ferrer Durich, Jordi, vicepresident quart JUNTS  
Riera Bruch, Ramon, vicepresident sisè JUNTS  
Arnau Amadó, Núria JUNTS  
Doblas Ruiz, Anna JUNTS  
Escribà Vivó, Susanna JUNTS  
Herraiz Pujol, Cèsar JUNTS  
Pérez Pago, Sílvia JUNTS  
Romeu Alemany, Antoni JUNTS  
Torné Solé, Jordi JUNTS  
Casado Ruiz, Raül PSC-CP  
Edo Vargas, Francesc Xavier PSC-CP  
Mérida López, Susanna PSC-CP  
Pérez López, Marcos PSC-CP  
Romero Gamarra, Francisco PSC-CP  
Admetlla Salvatella, Anto ERC  
Amat Domènech, Joan ERC  
Hill Giménez, Mònica ERC  
Mascaró Bujaldón, Josefina ERC  
Pagès Pont, Pol ERC  
Quer Montserrat, Lourdes ERC  
Ramos Tardà, Jordi ERC  
Ribas Ferrer, Josep M. ERC  
Rosinés Cueto, Anna CUP  
Ruana Surià, Isaac CUP  
Enjuanes Martí, Anna ECGP  

 
Actua com a Secretària: Meritxell Tort Morgades (d’acord amb el Decret de la 
Presidència núm. G1009-0080/2019, de 19 d’agost). 
 
EXCUSEN ASSISTÈNCIA: 
Valls Comas, Lluís Miquel, vicepresident cinquè PSC-CP  
Bertran Morell, Margarida ERC  
Sàbat Lluverol, Pere ERC  
Fernàndez Pajuelo, Arantxa CUP  
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El president obre la sessió d’acord amb la següent: 
 
ORDRE DEL DIA 
 

Moció que presenta l’equip de govern en defensa del sector de la 
vinya com element dinamitzador del territori. 

 
 
President: 
En primer lloc demanar disculpes pel retard ja que estàvem en Junta de 
Portaveus intentant negociar perquè sortís una moció conjunta amb un tema 
tant important com aquest, la qual cosa és beneficiós per tots i pel sector i així 
ho hem aconseguit i així ho portarem a plenari, com a punt únic en l’ordre del 
dia.  
 
La consellera d’Agricultura i Medi Rural, Sílvia Pérez, fa la lectura següent:  
 
Moció en defensa de la pagesia i per un preu digne del raïm i el vi 
 
Aquestes setmanes ha sorgit la notícia sobre la polèmica dels preus del raïm 
que pagaran les empreses majoristes del sector del cava. Aquesta és una molt 
mala notícia per la nostra comarca i la seva gent. 
 
El Penedès és una vegueria molt sensible a aquestes qüestions. El sector de la 
vinya és un sector transversal, que ens permet desenvolupar diferents 
estratègies territorials: 

 
La posada en valor del sector primari en el seu conjunt, gaudir d’un 
paisatge natural i al mateix temps cultural que està a la base de la nostra 
identitat territorial, i també treballar polítiques turístiques en el conjunt de 
projectes de l’Enoturisme Penedès.  
 
La vinya i la pagesia esdevenen elements estratègics, cabdals i motivadors 
de poder mantenir un Penedès com una comarca agrària. La vinya i la 
pagesia es converteixen en aspectes claus per tal de gestionar les 
pressions territorials que rep el Penedès per part de l’Àrea Metropolitana 
de Barcelona i el projecte paneuropeu del Corredor del Mediterrani, que es 
tradueix en la implantació de grans superfícies dedicades a la logística, un 
sector que ocupa grans superfícies de terreny, genera contaminació, poca 
mà d’obra i de baixa qualificació. 
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Es per això, que amb aquesta moció volem defensar les seves funcions 
socials, territorials i de futur que tant el sector de la vinya com la figura de la 
pagesia representen pel Penedès i demanem: 
 

1) La constitució d’una taula de treball on el Departament d’Agricultura, el 
Departament d’Empresa, la Delegació del Govern del Penedès, els 
presidents comarcals de les 4 comarques de la Vegueria Penedès i el 
sector de la vinya (presidents de la DO Penedès i DO Cava) així com 
membres d’Unió de Pagesos, JARC i l’Associació de Viticultors del 
Penedès, puguin debatre sobre el preu del raïm i el futur del model de la 
vinya al Penedès. 
 

2) Al Departament de Territori, l’acceleració del desenvolupament del Pla 
Territorial del Penedès per tal de definir les estratègies territorials de la 
nostra vegueria i  promoure debats i accions estratègiques a nivell de 
vegueria i a nivell del país encaminades a enfortir la pagesia i dignificar 
el treball del camp com a sector clau i estratègic de present i futur. 
 

3) Constituir una Taula del Penedès amb representants del Departament 
d’Agricultura i el Departament d’Empresa per tal de definir unes 
estratègies conjuntes en clau Penedès que posin en valor la funció de la 
pagesia i el sector de la vinya i la promoció del territori i del turisme 
sostenible.  
 

4) Al Departament d’Agricultura, que segueixi fent de mitjancera entre els 
sindicats agraris i les grans empreses del sector perquè no es posi el 
preu del raïm per sota del seu cost de conreu. 
 

5) Manifestem el nostre suport a l’aturada del dia 5 de setembre i a les 
accions que porti a terme la pagesia a través dels sindicats i assemblees 
per aconseguir un preu digne del raïm i del vi. 
 

6) Donar trasllat d’aquests acords als ajuntaments de la comarca de l’Alt 
Penedès, als Departaments d’Agricultura, Territori i Empresa de la 
Generalitat de Catalunya, a la Unió de Pagesos, a la JARC, a 
l’Associació de Viticultors del Penedès, al Consell Regulador del Cava i 
a la DO Penedès. 
 
 

INTERVENCIONS: 
President: 
Hem entès que aquesta situació és prou complexa com perquè es porti a 
plenari del Consell Comarcal i torno a reiterar l’esforç de tots els grups per 
consensuar una moció conjunta. 
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Isaac Ruana Surià, Candidatura d’unitat popular (CUP): 
Des de la CUP, sempre hem intentat estar al costat d’aquelles reivindicacions 
que mereixen el nostre respecte i que defensen els interessos de les classes 
que no són dominants.  
En aquest text que es presenta al plenari, agraïm que hi hagi alguna de les 
aportacions que hem fet des de la CUP, que s’hagin tingut en consideració i 
s’hagin incorporat en el text final que avui s’aprovarà i posem de manifest sobre 
la taula que hi donarem recolzament. 
Tot i així, volem que consti en acta que ens hagués agradat que s’hagués 
anomenat en el propi text, i per això aprofitarem l’oportunitat que ens brinda el 
president i aquesta mesa, per dir que històricament i especialment, des de fa 
anys, hi ha una situació d’abús per part de les empreses que dominen el sector 
del cava vers la pagesia i carregant així la seva política de baix cost sobre el 
preu del raïm i el vi i sense tenir en compte les diferents qualitats, en aquest 
cas de la verema. El preu que es paga a Catalunya i al Penedès està molt per 
sota del que es paga en altres regions vitivinícoles d’Europa i enguany hi ha 
hagut una forta baixada respecte l’any passat malgrat s’espera una collita bona 
i de bona qualitat. Aquest comportament empresarial té un impacte directe 
sobre la pagesia empobrint, sobretot, a les empreses familiars i favorint 
l’explotació del treball i el camp. Aquest comportament va en contra de l’esforç i 
inversió de molts productors per millorar la qualitat del seu producte i també és 
negatiu pel territori aportant un major abandonament d’explotacions menys 
productives però amb un valor agrícola, ecològic, enològic i paisatgístic més 
gran. Només aquest apunt perquè quedi en consideració. Gràcies. 
 
Vicepresident primer, conseller Albert Tort Pugibet,  Partit dels Socialistes de 
Catalunya – Coalició de Progrés (PSC-CP): 
Valorar molt positivament l’esforç per tenir una moció conjunta davant d’un 
problema que des del grup comarcal socialista considerem que és també 
essencial ja que l’agricultura és essencial pel dinamisme i la identitat del 
Penedès. Aquesta és la gran afirmació que volem fer aquí, per tant, la 
problemàtica dels preus que d’alguna manera han volgut dictar els grans 
cellers és evidentment inassumible pel sector i posen en evidència un problema 
que és de comarca i de país. En aquest sentit, satisfets per l’esforç conjunt per 
demostrar el suport, també, de les institucions i en concret del Consell 
Comarcal a les reivindicacions dels viticultors per tal de poder tenir un preu 
digne del raïm que, a més a més, no només és un tema que s’ha d’afrontar 
amb la conseqüència pròpia que s’està vivint sinó també i en aquest sentit va la 
moció, des d’un punt de vista estratègic. Demanem també a la Generalitat i així 
ho diu la moció que no es quedi aquí sinó que realment hi hagi aquesta taula 
que permeti posar aquesta visió estratègica de què és el que ha d’anar 
succeint per tal de poder atacar aquest problema des del fons, no només amb 
la conseqüència del preu que estem vivint.  
En resum, garantir i reclamar uns preus justos per als qui representen, al final, 
la viticultura ja que no és només un tema econòmic sinó la defensa de la 
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supervivència de la pagesia i evidentment del nostre territori, per això, hi 
votarem a favor. 
 
Pol Pagès i Pont, Esquerra Republicana de Catalunya (ERC): 
En primer lloc, agrair la incorporació de moltes esmenes que s’han fet en Junta 
de Portaveus i això fa que la moció hagi millorat moltíssim. 
Per part nostra, d’Esquerra Republicana, evidentment donar tot el suport a les 
reivindicacions de la pagesia del Penedès per aconseguir un preu just del raïm, 
sens dubte i en aquest sentit, el que volem destacar és que amb la 
problemàtica que avui ens trobem, és una problemàtica que no és un cas aïllat 
sinó que ja ve d’un rere fons que ens hem anat trobant en els darrers anys 
atesos diferents canvis que s’han anat produint i que malauradament, des de 
les diferents administracions, no s’hi ha donat la resposta que hagués pertocat 
en el seu moment. 
En primer lloc, des de fa no gaires anys, el control dels grans majoristes del 
raïm, bàsicament, ha caigut en mans de capital estranger i això, ha comportat 
senzillament, que els preus i els balanços econòmics han primat per davant del 
que seria la gestió econòmica del territori i del model de territori que volem. 
En segon lloc, la mala gestió de la DO Cava, responsabilitat del Ministeri 
Espanyol d’Agricultura, responsable de la DO Cava. Fa molts anys que aquest 
problema s’arrossega i malauradament ara està petant tot de cop. 
El tercer aspecte, que és fonamental en la relació de tot plegat és quin model 
de territori volem?  
Volem ser un territori basat en la viticultura i la identitat de la vinya i la indústria 
agroalimentària de qualitat? Com per exemple fan altres territoris de la rodalia 
de Milà, Londres, regions d’Alemanya que justament s’aprofiten d’això, d’estar 
ben connectades a grans xarxes urbanes i, per tant, esdevenir una regió 
agrícola potent, que té valor afegit, que ven agricultura de qualitat i que pot fer 
sostenible el seu model de territori també econòmicament parlant, que 
evidentment és el que també ens interessa i el que debatem en aquest cas 
concret. Volem això, que podríem fer-ho perfectament sent la gran regió 
agroalimentària al costat de Barcelona que ens permetria preservar aquest 
model i fer-lo econòmicament rendible? O volem un model basat en polígons 
logístics de poc valor afegit que destrueixen moltes hectàrees i generen pocs 
llocs de treball? 
És evident que el model pel qual des d’Esquerra Republicana ens inclinem i 
defensem és el primer. Volem que el Penedès continuï sent una regió 
vitivinícola, volem que el Penedès continuï sent una regió territorialment 
composta per vinyes i volem, evidentment, que la gent, les famílies i les 
empreses que treballen la vinya i el vi s’hi guanyin bé la vida, començant pels 
pagesos.  
Si aconseguim treballar i desenvolupar un bon model econòmic al voltant d’això 
totes les diferents parts i peces d’aquest engranatge que seria aquest negoci 
de la vinya i el vi, evidentment es guanyarien bé la vida. Què ens trobem?  
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Que per deixadesa o per desídia d’anys hem arribat en una situació en la qual, 
avui, els primers que ho estan pagant són els pagesos perquè la pagesia es 
troba amb un preu pel qual els grans majoristes li paguen el raïm que és 
absolutament insuficient, injust i que bàsicament no compleix ni cobreix el que 
serien els preus de costos d’aquestes explotacions per la qual cosa entrem en 
el risc que aquestes explotacions es puguin, a la llarga, anar deixant si això 
continua, parlant amb aquests paràmetres i que per tant, el model de grans 
parcs logístics acabi posant-se davant d’aquesta situació.  
Per tant, el que sí que creiem des d’Esquerra Republicana és que des de les 
institucions i també des de les institucions del territori aquest projecte s’ha de 
liderar i aquí, evidentment, emplacem al Consell Comarcal, emplacem la 
Delegació del Govern de la Generalitat al Penedès, als ajuntaments, i a tot un 
seguit d’elements que en aquesta moció s’esmenten en diferents taules de 
treball per, evidentment, liderar aquest canvi, cap on volem anar? perquè el 
món canvia. Volem anar cap a conservar el nostre model fent-hi els canvis 
oportuns perquè tothom pugui continuar guanyant-s’hi la vida tal com s’ha fet 
fins ara. 
Abans d’acabar aquesta intervenció sí que volia fer explícit, per part d’Esquerra 
Republicana, la denúncia cap a les empreses majoristes que treballen en 
aquesta comarca i que posen la bota al coll de la pagesia amb uns preus 
insuficients pel preu del raïm. Finalment, i amb conclusió, reiterar el nostre 
suport a la pagesia del Penedès, a la seva reivindicació per un preu just i tot el 
suport amb les mobilitzacions que es durant a terme el 5 de setembre com les 
que vagin venint més endavant. Moltes gràcies. 
 
Jordi Torné i Solé, Coalició Junts (JUNTS): 
El fet de ser l’últim té uns avantatges i uns inconvenients. Els avantatges és 
que s’ha escoltat tot el que s’ha dit i l’inconvenient és que arriba un moment 
que no saps què dir perquè, de fet, s’ha dit tot. S’ha fet una moció que s’ha 
pogut consensuar entre tots, la qual cosa és molt important. D’alguna manera 
tots estem d’acord en què s’ha de seguir un camí i que el que hem de fer a 
partir d’ara és que aquesta moció no quedi aturada enlloc sinó que s’insti a les 
diferents administracions perquè s’actuï i es pugui arribar al final del que es 
desitja que és tenir una comarca on la viticultura, que és l’activitat que 
transforma els vins i caves i genera riquesa i llocs de treball, però que també 
transformi els nostres entorns en paisatges gaire espectaculars com estan fent 
i això es pugui mantenir i que es pugui arribar a tenir uns productes que tinguin 
la qualitat que s’hagi de tenir i s’hagi de pagar el raïm al preu que es tingui que 
pagar. 
 
 
President: 
Com a president del Consell Comarcal però també com a viticultor professional 
crec que val la pena fer això que fem avui, un Ple extraordinari al mig de l’agost 
per donar suport a tot un moviment que aquí n’hem parlat molt, hem parlat dels 



ACTA NÚM. G1006-0010/2019 
P27082019 

 
 

7 
 
 

viticultors, dels pagesos, del preu del raïm però que belluga tot un sector. 
Comença per aquí, pel preu del raïm però si el cava no genera riquesa seran 
molts altres sectors, al costat del cava, els que patiran, serà molta gent de la 
societat la que patirà ja que belluga a moltes empreses que no són 
exclusivament pel preu del raïm. Ha començat a saltar la vàlvula més feble, és 
el pagès, el que té el producte a la vinya i que amb un mes, aquell producte ha 
d’entrar, aquesta és la vàlvula més feble, els pagesos hem de collir el raïm al 
setembre sigui o no sigui, no el podem guardar enlloc. Això comença per aquí i 
aquest escandall de preus i que es pugui trencar la cadena que fa funcionar tot 
el sector i moltes parts de la comarca, ha començat per aquí però seguirà per 
altres llocs, pel transport, pels embalatges i per moltes altres bandes. 
L’administració, com a mínim, hem d’arbitrar, per tenir un exemple, compteu 
que el preu que s’està imposant del raïm en aquesta campanya és el preu que 
es va posar l’any 1998 i això, crec que és molt greu. Tal com deia, el sector 
patirà i patirà tot, i a més a més, hem vist que hi ha hagut grans empreses que 
aquest preu no l’han posat per aquest any sinó que s’estan signant contractes 
per a cinc anys vista, això vol dir que és una tendència i encara això és més 
greu. Aquest sector és tant important que crec que val la pena tot el que avui 
estem aprovant aquí, s’han de fer taules de treball en què hi sigui tothom, no 
només els sindicats, l’administració, les empreses, la conselleria sinó que hi 
hem de ser tots els ajuntaments i el Consell Comarcal representem molta gent, 
som conscients de les problemàtiques que hi hauran i no hem estat en cap 
d’aquestes meses. Penso que val la pena manifestar que nosaltres també hi 
volem ser, que també escoltem a la gent i que som actius en aquest àmbit. 
Abans ha sortit que la DO Cava pertanyia al Ministeri, si que és veritat que 
pertany al Ministeri però hi som tots representants. A la DO Cava hi ha 
representants de la Conselleria d’Agricultura, representants dels agricultors, de 
les empreses i representants de tothom i entre tots som qui ho hem de fer 
funcionar, modificar o fer que segueixi sent una eina de creació de riquesa tal 
com ha estat, però, a dia d’avui hi ha molta gent i sectors, sobretot el sector 
productiu que és el que veu que, aquest any, hi perdrà diners i ha deixat de 
confiar-hi una mica i entenem que això és greu. 
Abans el Pol també parlava de guanyar-se bé la vida, aquest any no ens 
guanyarem bé la vida, aquest any perdrem molts diners. Per mi, guanyar-se bé 
la vida és una altra cosa, aquest any la pagesia perdrà molts diners i 
l’Administració hem de fer això, que se’n parli, treballar-ho, que es treballi des 
de tots els ajuntaments.  
Ens cansem de parlar de productes de proximitat, del comerç just, del preu del 
cafè en el lloc que es produeix, que sigui just i no ens estem donant compte 
que el nostre sector, el sector de la pagesia, aquí al costat de casa no cal que 
ens n’anem a altres països del món, s’està treballant per sota d’un preu de 
cost. És molt greu i deixeu-me dir que val la pena que ens hi posem. Serà molt 
difícil arribar un acord en tots els sectors i no serà un acord de quinze dies però 
si aquesta sacsejada serveix perquè tothom en prengui consciència i a partir 
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d’aquí es comencin a bellugar coses doncs, per molt que serà molt dura, 
donem-la per bona perquè les crisis serveixen per això, per millorar. 
Sense res més, procedirem a la votació d’aquesta moció i reiterar l’agraïment a 
totes les forces polítiques del Consell Comarcal per haver estat capaces de 
pactar un text conjunt. Crec que aquesta és la nostra feina i això ens dóna més 
valor i més força per sortir d’aquí amb més força per ajudar a la nostra 
comarca. Si no hi ha res més a dir procedim a la votació d’aquesta proposta. 

 
VOTACIÓ: L’acord és aprovat per unanimitat dels consellers i de les 
conselleres presents dels grups polítics comarcals de JUNTS, del PSC-CP, 
d’ERC, de la CUP i ECGP. 
 
President: 
Abans d’aixecar la sessió disculpar als consellers i conselleres que no han 
pogut venir, perquè entenem que aquestes dates són complicades, i agrair a 
tots els consellers i conselleres que si heu pogut venir. També agrair als 
mitjans de comunicació com a la gent de la casa que han parat un punt les 
seves vacances i han vingut a assistir, a la Meritxell i al Francesc i res més, 
bona tarda i bona Festa Major a tothom. 
 
 
I sense més assumptes a tractar, el president aixeca la sessió quan són les 
20.15 hores, de la qual, com a secretari, estenc aquesta acta. 
 

La Secretària accidental El president  
 
 
 
 
 

Meritxell Tort Morgades Xavier Lluch i Llopart 
 
DILIGÈNCIA.- Faig constar, d’acord amb el preceptuat a l’art. 199.1.3 del 
Reglament d’Organització, Funcionament i Règim Jurídic de les Entitats Locals, 
que l’acta transcrita comprèn 9 pàgines relacionades amb els números de la 1 
a la 8. 
 
El Secretari 
Xavier Rodado Honorato 
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